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شوراها متولد نهاد 
انقلاب هستند

عضو سابق شورای شهر تهران 
گفت: عمر شوراها به عنوان یکی از 
نمادهای اصلی مردم سالاری 20 
ساله است، اما متاسفانه در همین 
مدت دولت ها، مجلس ها و... با هر 
نوع نگرش سیاسی تلاش کردند 
تا این نهاد مردم سالار را تضعیف و 
با گرفتن اختیاراتش آن را محدود 
کنند. سردار مرتضی طلایی در 
گفت وگو با برنا اظهار کرد: برخی از 
افراد دانسته یا نادانسته از ضعف ها 
و اشکالات ایــن خــانواده بزرگ 
سوءاستفاده می کنند تا از این طریق، 
موجبات تضعیف شوراها را فراهم 
آورند، درحالی که این سازمان و 
نهاد اجتماعی 20 سال است که 
پایه گذاری شده و هم اکنون در 
حال طی کردن مسیر رشد و تکامل 
خود است. شوراها متولد شده از 
نهاد انقلاب هستند و طبیعی ا ست 
در عمری که تاکنون طی کرده اند، 
به مانند یک کودک زمین بخورند 
و بلند شوند. نباید این موضوع را 
فراموش کرد که این سازمان در 
حال رشد است و اگر در این میان 
یک نفر مرتکب خطایی شد، نباید 

این موضوع بلافاصله فراگیر شود.

آمریکا به شکست فشار 
حداکثری اعتراف کرد

رئــیــس دفــتر رئیس جمهوری 
گفت: یادداشت تفاهم مشترک ایران 
و ترکیه شامل همه بخش های روابط 
به ویژه بانکی، توافقنامه های تجاری، 
بخش  مشترک  سرمایه گذاری های 
خصوصی دو کـــشـــور، گـسترش 
همکاری های حمل ونقلی و گمرکی، 
حوزه انرژی، همکاری بین اتاق های 
و  خصوصی  بخش های  و  بازرگانی 
همکاری های علمی و فناوری است. 
محمود واعظی در بیست و هشتمین 
کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و 
ترکیه که به صورت مجازی برگزار شد، 
افزود: بر اساس اعلان و هدفگذاری 
روسای جمهور دو کشور، پتانسیل حجم 
روابط سالانه تا ۳0 میلیارد دلار وجود 
دارد و مطمئنا به این هدف دست خواهیم 
یافت. با افزایش صادرات گاز و همچنین 
برگرداندن صادرات نفت به دوران قبل از 
تحریم، تاثیرات قابل توجهی در روابط ما 
شکل می گیرد. دولت آمریکا بارها اعلام 
کرده که سیاست ترامپ، یک سیاست 
شکست خورده است و تحلیل گران 
در مذاکرات وین نیز فضای نشست را 
مناسب ارزیابی کرده اند و خوش بینی 

برای رفع تحریم ها ایجاد شده است.

نسل دوم اصلاح طلبان 
گستاخ نیست!

سخنگوی شــورای وحـــدت 
اصولگرایان گفت: اصلاح طلبان در 
یکی از نقاط عطف حیات سیاسی 
خود قرار دارند و برای دومین بار و در 
قالب یک دولت هشت ساله، سکان 
اداره کشور را در دست داشتند و 
اکنون در پــایان این دوره در معرض 
قضاوت مردم قرار می گیرند. منوچهر 
متکی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
اینکه نگرانی در بین اصلاح طلبان 
کاملا مشهود است، افزود: بیان 
عناوینی مانند ناموفق ترین دولت 
بعد از انقلاب اسلامی، این نگرانی 
را هم بیشتر کرده است. به اعتقاد 
بنده، اصلاحات در صورت توقف 
خود در این برهه از زمان، باید با نسل 
اول خود خداحافظی کند. نسل 
دوم اصلاحات، شجاعت برخی از 
عناصر نسل اول برای برخورد با 
مبانی انقلاب و ارکان نظام را ندارد. 
به هرحال این دوره تمام می شود 
و اصلاح طلبان تمام تلاش خود را 
برای این دوره از انتخابات خواهند 

کرد.

سـرمقــاله

قوانینی که از سوی مجلس وضع می شود، باید عام الشمول 
بوده و مصلحت یا منافع یک گروه، حزب، گروه یا تشکل را 
در نظر نگیرد. قوانینی که عام الشمول نبوده و منافع همه 
جامعه را لحاظ نمی کند، مسلما پایدار نخواهد بود. همچنین 
این قوانین ممکن است در عمل نیز اجرایی نشود. قوانینی 
از سوی جامعه پذیرفته شده یا اجرا می شوند که جامعیت 
، شرایط و اوضاع و احوال زمان و مکان را در نظر گرفته 
باشند. قوانین باید منافع اکثریت را در بر بگیرند. پاره ای از 
قوانین که هدف آن ها برخورد با ناهنجاری های جامعه بوده 
و هدف غایی آن برخورد با افراد متخلف است، در قالب قانون 
مجازات اسلامی در نظر گرفته می شود اما طرح اخیری که 
مجلس مبنی بر ممانعت از نامزدی برخی وزرا در انتخابات 
ریاست جمهوری ارائه داده است، به نظر حالت موقتی داشته 
و بحث عام الشمول بودن، استمرار و بقا و دوام را کمتر دارد. 
بنابراین نمایندگان مجلس با هر میزان از آرا که انتخاب شده 
باشد، نماینده همه مردم بوده و آنچه به عنوان قانون تصویب 
می کند، باید منافع و مصالح مردم و تمکین پذیری جامعه 
را در نظر گرفته باشد. در چند فقره اخیر قوانینی از سوی 
مجلس تصویب شد که بازتاب فراوانی میان حقوقدانان 
داشت و اکثر حقوقدانان بر این باور بودند، این قوانین 
کارشناسی نشده، خلاف مصالح جامعه است یا صرفا با در 
نظر گرفتن منافع قشر خاصی مصوب شده است. طرح های 
مجلس نیاز به بررسی دقیق تر در زمینه کارشناسی، ارزیابی 
از سوی حقوقدانان و جامعه شناسان دارد.  قداست قوانین 
به محتوا و پیام آن نیز بستگی دارد. می دانیم، قوانین برای 
نظم بخشی به روابط افراد با یکدیگر، روابط افراد با حکومت 
یا برعکس و ایجاد وحدت میان افراد جامعه وضع می شود. 
همچنین قوانین برای ایجاد رابطه صمیمانه میان افراد با 
یکدیگر و افراد با حکومت هستند. در گذشته شاهد بودیم، 
قوانینی که وضع شده و این خصوصیات را نداشتند، از سوی 
افراد جامعه کنار گذاشته شدند یا حداقل مردم به آن تمکین 
نکردند. به عنوان مثال در سال های پیش بحث تصویب 
قانون پیرامون پدیده ماهواره به میان آمد. شاهد بودیم این 
قانون تا چه حد هزینه بر دوش مردم و دولت قرار داد اما در 
نهایت به هیچ نتیجه ای نرسید. به نتیجه نرسیدن قوانینی 
از این دست، تنها هزینه اجرایی را به کشور بار خواهد کرد. 
در سال های پیش بارها شاهد تصویب قوانینی از این دست 
بوده ایم و تعداد قوانینی که اقتضای زمان و مکان را در نظر 
نگرفتند، بسیار بوده اند. این قوانین در عمل مشکلاتی را در 
جامعه و میان مردم به وجود آورد. بنابراین نگاه یکسوی، 
جناحی و گروهی برای تامین منافع افرادی خاص، در وضع 

قوانین کشور باید کنار گذاشته شود.

طرح عجیب مجلس، بدون دوام و بقا

عبدالصمد خرمشاهی
حقوقدان

یـــادداشت

مصاحبه اخیر بن سلمان بیانگر مطالبی است که برای 
فهم بهتر آن باید توجه ویژه ای به وضعیت فعلی منطقه 
خاورمیانه داشت؛ خاورمیانه ای که این روزها همچنان 
شاهد جنگ و تنش نظامی است و در این میان، نیروهای 
ارتش یمن در حال پیشروی به خاک عربستان هستند 
و مناطق بیشتری از خاک یمن را نیز آزاد کرده اند، 
به طوری که این پیشروی ها باعث شده تا برخی از کشورهای 
خارج از منطقه نیز به کمک نیروهای عربستانی بیایند. 
با توجه به اینکه ارتش یمن حملات موشکی خود را به 
خاک عربستان آغاز کرده، این کشور در موضع قدرت قرار 
ندارد. از سوی دیگر رفتن ترامپ از کاخ سفید موجب شد 
تا عربستان و آمریکا به مانند گذشته رابطه خوبی با یکدیگر 
نداشته باشند. در این برهه زمانی، دموکرات ها در خصوص 
مسائل حقوق بشری در عربستان سعودی به شدت حساس 
شده اند و پیگیر موضوعات مرتبط با این کشور هستند. در 
این میان که فشارها بر عربستان بیشتر می شود، ایران نیز 
تمایل دارد تا روابط خود را با همسایگان بهبود بخشد و با 
استفاده از موضع قدرت و البته بازیگران و کشورهای بومی، 
امنیت را در حوزه خلیج فارس ایجاد کند. از طرفی ایران در 
نظر دارد تا منطقه به حضور نیروهایی از سایر مناطق جهان 
بی نیاز باشد. چنین اتفاقاتی بن سلمان را متقاعد کرده، 
قدم هایی را برای رفع تنش با ایران برداشته تا منطقه به 
سمت صلح و ثبات بیشتر حرکت کند. کشورمان نیز همواره 
سیاست خود را بر مبنای حُسن هم جواری ترسیم کرده، 
هیچ گاه خواستار تنش نبوده و همیشه به دنبال گسترش 
روابط با کشورهای منطقه بوده است. در واقع ایران هیچ گاه 
نسبت به عربستان اقدام تندی نداشته و مذاکره درون 
منطقه ای را مهمترین راه حل مشکلات دانسته است. امروز 
این آمادگی وجود دارد تا اختلافات موجود کاهش یابد و 
در این راستا باید به مساله یمن نیز توجه کرد. ایران با توجه 
به مسائل انسانی و دینی این خواسته را دارد تا با آتش بسَ، 
مردم بی گناه یمن بیش از این تحت فشار قرار نگیرند و 
بی گناه به شهادت نرسند. باید در نظر داشته باشیم که 
این گونه تنش ها، علاوه بر باز کردن پای کشورهای بیگانه 
به منطقه، مشکلات جدیدی را در خاورمیانه ایجاد می کند 
که حل این مساله به مراتب سخت تر خواهد بود. ایران 
نیز چنین خواسته ای دارد و بارها عنوان کرده که باید 
مشکلات را از درون حل کرد و در همین راستا نیز نشان 
داده که مشکلی با عربستان ندارد و صرفا خواهان پایان 
دادن حمله به یمن است تا بتوان در فضایی مناسب تر به 

گفت وگو پرداخت.

اصلاح طلبان برای پاسخگوی تاریخ می آیند

محسن پاک آیین
  سفیر پیشین ایران 

در جمهوری آذربایجان

سفر ظریف و همگرایی منطقه ای
ادامه از صفحه یک|   لذا هر دو طرف چه طرفداران 
آقای ظریف و چه مخالفان وی، باید از شدت تقابل 
سیاسی و اتهام زنی بکاهند.به همین منظور آقای ظریف 
در شرایط کنونی و به رغم اتهام زنی ها و جریان سازی ها 
علیه دستگاه دیپلماسی، سفر موفقیت آمیزی به دو 
کشور قطر و عراق داشته است. در این سفرها، وزیر 
خارجه ایران تلاش کرد تا یک نوع همگرایی بین ایران 
و سایر کشورهای منطقه ایجاد کند که نمونه آن اظهار 
تمایل اخیرمحمد بن سلمان، ولیعهد عربستان برای 
حل اختلاف با ایران بود. ولیعهد عربستان در مصاحبه 
تلویزیونی خود آمادگی عربستان را برای حل اختلافات 
با تهران اعلام کرد و این یک نشانه مثبتی از نتایج سفر 
آقای ظریف به دوحه و بغداد است. آقای ظریف توانست با 
بهره گیری از تجربه سیاسی خود، شرایط سیاسی بهتری 
برای همگرایی منطقه ای ایجاد کند. امری که می تواند 

ثبات و امنیت را برای منطقه به دنبال داشته باشد.

دیــدگاه

پاسخ  رهبر انقلاب به نامه شاعران
در شب شعر دیدار ماه که شب گذشته در حوزه 
هنری برگزار شد، متن نامه رهبر انقلاب خطاب به 
حجت الاسلام والمسلمین محمد قمی خوانده شد. 
در متن متن نامه مقام معظم رهبری آمده است: به 
جناب آقای قمی بگویید: فروکاستن جلسه شیرین 
و با صفای همیشگی به یک دیدار دورادور تصویری، 
دل مشتاق را که آرام نمی کند، هیچ؛ کام انسان را هم 
به نحوی تلخ می کند، تقدیر الهی فعلًا این است که 
حقیر از آن دیدار شوق انگیز محروم باشم.می توان با 
نگاه شاعرانه اینجور حوادث را ناز دستگاه حکمت 
الهی شمرد و بر احساس نیاز و اظهار نیاز افزود، یا 
به قول صائب: نسازد لن ترانی چون کلیم از طور 
مأیوسم / نمک پرورده عشقم، زبان ناز می دانم.

چند نفر از شاعران عزیز هم در نامه به این حقیر، 
اظهار لطف فراوان کرده و همان درخواست را مطرح 
کردند. سلام و تشکر مرا به آنها برسانید و همین 

پاسخ را بدهید.

حاج قاسم بین میدان و دیپلماسی 
پیوند برقرار کرد 

رئیس قوه قضاییه در جمع قضات تهران تاکید کرد: 
اقدامات شما در مبارزه با فساد و اجرای عدالت، 
اعتماد مردم به سازمان اداری کشور و کارآمدی 
مجموعه نظام به ویژه نظام قضایی را افزایش می دهد 
که این اعتماد پشتوانه امنیت ملی ماست. آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی در ادامه از سردار شهید حاج 
قاسم سلیمانی به عنوان نماد ایستادگی و مجاهدت 
یاد کرد و گفت: حاج قاسم یک استراتژیست بزرگ 
بود که در ۴0 سال گذشته و به ویژه در تحولات 
اخیر منطقه نقش بسیار روشن و موثر داشت.رئیس 
دستگاه قضا گفت: حاج قاسم فقط یک فرمانده و 
سردار نظامی نبود بلکه یک دیپلمات انقلابی به 
معنای واقعی کلمه بود و حقیقتا در کار دیپلماسی 
انقلابی اثربخش، گره گشای در میدان بود. وی افزود: 
شهید سلیمانی یک مجاهد اثرگذار بود که بین میدان 
و دیپلماسی پیوند برقرار کرده و کاری کرده بود که 
مشکل میدان را با کار دیپلماسی و مشکل دیپلماسی 
را در میدان حل کند و در اتاق در بسته ننشسته بود.

 دیدار ظریف 
با مذاکره کننده ارشد یمن

وزیر امور خارجه ایران که در عمان به سر می برد با 
محمد عبدالسلام مذاکره کننده ارشد دولت نجات 
ملی یمن دیدار و گفت وگو کرد. محمد جواد ظریف 
در این دیدار با ابراز تاسف از شرایط ۶ ساله جنگ 
تحمیلی به مردم یمن، پایان جنگ و رفع محاصره 
از این کشور راخواستار شد. وی بار دیگر دیدگاه 
کشورمان مبنی بر راه حل سیاسی بعنوان تنها راه حل 
بحران یمن را مورد تاکید قرار داد و حمایت کشورمان 
از برقراری آتش بس و انجام گفت وگوهای یمنی- 
یمنی را مورد تصریح قرار داد. محمدعبدالسلام 
نیز در این دیدار از حمایت های جمهوری اسلامی 
ایران از مردم یمن قدردانی کرد و ظریف را در جریان 

آخرین تحولات یمن قرار داد.

خواهان روابط خوب با ایران هستیم
ولیعهد عربستان گفت که کشورش خواهان روابط 
خوب با ایران است. محمد بن سلمان، ولیعهد 
عربستان با بیان این که شک نداریم که ارتباط قوی 
بین حوثی ها و ایران وجود دارد، گفت: اما امیدواریم 
حوثی ها منافع یمن را قبل از هر چیزی در نظر بگیرند. 
ولیعهد عربستان هم چنین اظهار کرد کشورش 
خواهان روابط خوب با ایران است. بن سلمان با 
اشاره به برنامه هسته ای، موشکی و »اقدامات نیابتی 
ایران« گفت: مشکل ما با رفتار منفی ایران است. وی 
با این حال افزود: ما در حال کار با شرکای منطقه ای 
و جهانی خود هستیم تا راه حلی برای این مشکلات 
بیابیم و امیدواریم بتوانیم برای ایجاد روابطی خوب 

که همه بهره مند شوند، بر این مشکلات فائق آییم.

 واکنش وزیر خارجه آمریکا 
به فایل ظریف

آنتونی بلینکن وزیر امور خارجه آمریکا ادعاهای مطرح 
شده پس از انتشار فایل صوتی از محمد جواد ظریف 
وزیر امور خارجه کشورمان را مبنی بر اینکه جان کری 
سفیر تغییرات آب و هوایی آمریکا در سازمان ملل در 
زمانی که وزیر امور خارجه دولت اوباما بوده است، در 
مذاکرات هسته ای اطلاعاتی را راجع به عملیات های 
نظامی رژیم صهیونیستی در سوریه به ظریف داده 
است رد کرده و در این باره گفت: کاملا مزخرف است. 
واقعا تاسف بار است که برخی تلاش می کنند با این 
موضوع سیاسی کاری کنند. کری و دولت بایدن انتقال 
این اطلاعات را به مقامات ایرانی از طریق وزیر امور 
خارجه ایران رد کرده اند، اما اعضای حزب جمهوری 
خواه آمریکا خواستار تحقیق در این باره و استعفای 

کری شده اند.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

میدان و دیپلماسی دو صحنه مقابل هم نیستند
   هیچ فاصله ای بین دولت و نیروهای مسلح وجود ندارد

رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت درباره فایل صوتی 
منتشر شده از وزیر امور خارجه اظهار کرد: امروز در جامعه 
ما دشمنان هر روز داستانی می سرایند و می خواهند وحدت 
جامعه ما را بهم بزنند. در ماجرای پخش شدن این نوار صوتی 
محرمانه دیدید که توسط کثیف ترین برنامه و شبکه ای که 
سراسرش ضد اسلام و ایران است و پولش را عربستان 

سعودی تأمین می کند این کار صورت گرفت.
اهم اظهارات حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی 

از این قرار است:
آدم هایی که دروغ و راست را بهم می بافند برای ایجاد 
اختلاف در کشور و از بین بردن وحدت جامعه و اینکه 
گروهی را مقابل گروهی دیگر قرار بدهند این کار را انجام 
می دهند. الان دوران عصبانیت رژیم صهیونیستی، ارتجاع 
منطقه و تندروهای آمریکایی است، چرا که مسیری را که 
پیش بینی کرده بودند بهم خورد. ترامپ تنها رئیس جمهور 
آمریکا بود که برای اسرائیل مزدوری کرد، البته بقیه روسای 
جمهور آمریکا هم با رژیم صهیونیستی رفیق بودند و از آن 
حمایت می کردند اما ترامپ در برجام مزدور آنها شد و کسی 
که او را تحریک کرد تا از برجام خارج شود صهیونیست ها 
بودند. در موضوع قدس و انتقال پایتخت اسرائیل به آنجا 
هم او مزدور آنها بود. در خروج از سازمان های بین المللی 

باز هم مزدور آنها بود.
 در این وسط باید عده ای یک چیزی را علم می کردند. 
دزدیدن یک سند و نوار محرمانه مسأله ای است که باید 
مورد بررسی قرار گیرد که چرا در این مقطع صورت گرفته 
و این موضوع به وزارت اطلاعات برمی گردد که بررسی 
می کنند که ریشه هایش چه بوده است؛ در حالی که حتی 
شاید می شد هفته گذشته هم این نوار پخش شود درست در 
مقطعی که مذاکرات وین در اوج موفقیت است آن را پخش 
می کنند تا در درون کشور تفرقه ایجاد کنند. در حالی که ما 
با اتحاد می توانیم تحریم ها را برداریم و اینهایی که این کار را 

می کنند ضد ایران و مردم و مصالح ایران هستند.
 دولت در سال آخر کار خود مثل همه دولت ها 
دستاوردهای خود را در مجموعه ها و کتاب هایی ثبت و 
ضبط می کند. دولت دوازدهم هم این کار را شروع کرده و 
انجام داده است. به طور مثال هفت جلد کتاب به زودی از 
روزشمار دولت منتشر می کنیم و جلد هشتم و آخر آن را 
هم در روزهای آخر دولت منتشر خواهیم کرد یا سه جلد 
کتاب تحت عنوان »دستاوردهای دولت« و دو جلد کتاب 

تحت عنوان »جهش تولید« منتشر خواهد شد. یک کار 
دیگر هم این بود که وزرا و مسئولان درگفت و گوهایی در 
دوران مسئولیت خود اقدامات خود یا مشکلات و مسیرهایی 
که طی کرده اند و اینکه با چه فشارهایی مواجه بوده اند 
را بیان کنند که بخشی از آن به طور طبیعی طبقه بندی 
شده و غیرقابل نشر است مثل خیلی از حرف ها در دولت 
و شورای عالی امنیت ملی که طبقه بندی شده است. البته 
این یکی از افتخارات بزرگ کشور است که مسئولان قادرند 
آزادانه نظرات خود را بگویند هر چند برخی از نظراتی که 
بیان می شود به گونه ای نیست که بتواند منتشر شود چون 
ممکن است دشمن از آن بخش سوءاستفاده کند که به آنها 
اسناد طبقه بندی شده می گوییم. اینها باید بماند و به موقع 

خودش منتشر شود.
 در تمام دنیا هم همین است و استثنایی وجود ندارد. ما 
هم در جلسات خود خیلی راحت حرف می زنیم و نظراتمان 
را می گوییم و جمع بندی می کنیم. به هر حال بنا بوده این 
فایل صوتی محرمانه باشد و بعدا بخشی از آن منتشر شود 
و بخشی از آن مثل همه اسناد به عنوان سند محرمانه برای 
آینده و تاریخ باقی بماند، اما اینجا توسط فرد یا جمع و 
گروهی سرقتی انجام گرفته و مسئول کار آن وزارت 
اطلاعات است که باید تمام توان خود را به کار گیرد و بفهمد 
چگونه سرقت شده است و به هر کسی که قصور و تقصیر هم 
کرده نباید هیچ رحمی شود و باید قاطعانه برخورد شود. 
بخشی از مطالبی که گفته شده عادی است و برخی از آن 
مطالب هم نظر دولت یا شخص رئیس جمهور نیست. به هر 
حال هر وزیر و مقامی ممکن است نظرات و نکاتی داشته 
باشد که بخواهد به صورت محرمانه برای آینده بماند و 

اشکالی هم ندارد.
 میدان و دیپلماسی دو صحنه مقابل هم نیستند و 
اگر کسی فکر می کند که یا میدان یا دیپلماسی، یا پیروزی 
سیاست خارجی یا پیروزی دفاعی، یا پیروزی میدان یا 
پیروزی مذاکرات حرفش حرف دقیقی نیست. من به عنوان 
کسی که زندگی ام تجربه همین چیزها بوده حرف می زنم. 
اینها مسائل عادی است که انجام می گیرد. من در تجربه 
دفاع مقدس هم در میدان و هم در دیپلماسی بوده ام. هم 
فرمانده پدافند هوایی کشور، هم رئیس ستاد قرارگاه خاتم 
الانبیا بوده ام و هم در شورای عالی دفاع شرکت می کردم، 
هم عضو شورای عالی پشتیبانی جنگ بوده ام، هم رئیس 
ستاد پشتیبانی جنگ بوده ام، هم رئیس کمیسیون دفاع 

مجلس بوده ام، هم در بحث های سیاسی که راجع به جنگ 
بود حضور داشتم و می دانم که میدان و دیپلماسی دو مسأله 
است اما این باید به آن و آن باید به این کمک کند و اینها 
دو بازو هستند که یک هدف را دنبال می کنند نه اینکه یک 
دست یک کاری مخالف آن دست انجام بدهد. دو دست با 

هم می آیند و در نهایت یک کار را انجام می دهند.
 کشور نظام و چارچوب دارد و چارچوب بسیار دقیقی 
هم دارد. تمام مسائل پیچیده سیاست خارجی و میدان 
دفاعی در شورای عالی امنیت ملی بحث می شود. ما چه 
بخواهیم عملیاتی حالا یا دفاعی باشد یا تهاجمی انجام 
بدهیم و چه بخواهیم کار سیاسی مهمی بکنیم در شورا 
بررسی می شود. البته کار سیاسی معمولی را وزارت خارجه 
خودش انجام می دهد، اما در مسائل مهم سیاست خارجی 
حتما در شورا بحث صورت می گیرد. در شورای عالی 
امنیت ملی روسای سه قوه و مسئولان بخش های لشکری 
و کشوری کنار هم قرار گرفته اند و در آنجا مباحث مهم را 
مورد بحث قرار می دهیم و بررسی می کنیم و در نهایت هم 
تصمیم شورا باید به تأیید مقام معظم رهبری برسد. ممکن 
است در شورا اختلاف سلیقه و نظر داشته باشیم، اما در 

نهایت این شوراست که بحث و تصمیم گیری می کند.
 هیچ گونه فاصله ای بین دولت و نیروهای نظامی، 
سپاه، ارتش، بسیج و نیروی انتظامی وجود ندارد، ما در 
چارچوب قانون فعالیت خود را انجام می دهیم و آن ها 
هم در چارچوب قانون فعالیت خود را انجام می دهند. 
ما در بسیاری جلسات مثل شورای عالی امنیت ملی یا 
جلسات ستاد کرونا و فضای مجازی کنار هم می نشینیم و 
همدیگر را یاری می کنیم. احترام و جایگاه اینها به عنوان 
کسانی که از کشور و تمامیت ارضی دفاع می کنند جای 

هیچ تردیدی نیست.
 ما به شخصیتی مثل سردار سلیمانی همیشه افتخار 
می کنیم، ما به کادر دیپلماتیک خود هم افتخار می کنیم 
که همیشه در صحنه هستند و امروز هم می بینید که 
چگونه فعالیت می کنند. به هر حال دشمن بزرگنمایی 
می کند اما ما نباید به او اجازه بزرگنمایی بدهیم تا بدانند 
مسیرشان بن بست است. از صداوسیما، روزنامه ها، 
مسئولان سیاسی، نمایندگان مجلس و قوه قضائیه هم 
می خواهم در این ماجرا با صبر و حوصله اگر گره ای 
ایجاد شده آن را با دست باز کنیم و نگذاریم دشمن 

سوءاستفاده کند.

معاون اول رئیس جمهور:

 باید فریاد نهادها، سران قوا و دلسوزان کشور 
رسیدگی به مسائل مردم باشد

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور در آیین افتتاح مراکز اورژانس کشور با اشاره 
به اینکه ایران در منطقه پرالتهاب خاورمیانه قرار گرفته است که در هر نقطه از آن دود و 
صدای گلوله بلند می شود، خاطرنشان کرد: در کشوری آرام و امن قرار داریم که گاهی 
موج های مختلفی بلند می شود تا آرامش کشور را بر هم بزند. مردم با توجه به مشکلات 
و گرفتاری ناشی از تحریم های اقتصادی آمریکا و شیوع بیماری کرونا بطور طبیعی 
این انتظار را از نخبگان، دلسوزان و صاحب نظران دارند که به حل مسائل کشور کمک 
نمایند. ایسنا نوشت، اسحاق جهانگیری گفت: می توانیم با همدلی، هماهنگی و مهربانی 
از موج های مختلف عبور کنیم و نباید اجازه دهیم بحران هایی که دشمنان ملت طراحی 
می کنند کشور را وارد بحران های جدید نماید. وی افزود:  دلسوزان ملت به فکر ایران و 
حل مشکلات مردم باشند. می توان با اتکا به ظرفیت بالای موجود در کشور اجازه ندهیم 
که دشمنان، مردم کشور ما را مأیوس کنند و می توانیم مشکلات را در داخل حل نماییم. 
معاون اول رئیس جمهور با قدردانی از کادر درمان کشور و تمام کسانی که در بخش 
سلامت به مردم به ویژه در دوران شیوع بیماری کرونا خدمت رسانی می کنند، تأکید 
کرد: کادر پزشکی و بخش اورژانس در 1۴ ماه شیوع بیماری کرونا کاری ماندگار در تاریخ 
ایران انجام داد و هیچ گاه مردم ایران این ایام سخت را فراموش نمی کنند. جهانگیری 
افزود: بخش هایی از کشور که در مقابله با ویروس کرونا و حفاظت و حراست از سلامت 
مردم ایستادگی کردند و در رأس آنها کادر درمانی کشور که سلامت خود را به خطر 
انداختند از سرمایه های کشور هستند که در این مسیر جان خود را اهدا کردند و به مقام 
شهادت نایل شدند. معاون اول رئیس جمهور با اشاره به گزارش کولیوند رئیس سازمان 
اورژانس کشور درباره دستاوردها و اقدامات سازمان اورژانس در دولت تدبیر و امید تأکید 
کرد: این گزارش افتخار آمیز به معنای تکمیل زیرساخت های مورد نیاز سلامت کشور 

بود. جهانگیری با بیان اینکه در تمامی حوادث طبیعی اورژانس اولین نهاد و دستگاهی 
است که حضور تعیین کننده برای کاهش آلام مردم دارد ادامه داد: باید وضع عملکرد و 
خدمت رسانی اورژانس در سطح قابل قبول باشد. معاون اول رئیس جمهور تأکید کرد: 
در دولت تدبیر و امید اقدامات بسیار زیادی در زمینه اورژانس هوایی، ریلی و زمینی 
و همچنین تهیه تجهیزات مورد نیاز این سازمان انجام شده است. دکتر جهانگیری با 
اشاره به احساس مسئولیت اخلاقی تک تک کارکنان اورژانس در سراسر کشور افزود: 
فرد مصدوم در لحظه اول نیازمند حمایت روحی و معنوی است و دلسوزتر از فرزند، 
پدر و همسر، کادر اورژانس در کنار فرد مصدوم حضور دارد و با تمام احساس و ظرفیت 
آماده کمک به بیماران است. جهانگیری با بیان اینکه باید جامعه به سمتی برود که در 
برخورد با این مخاطرات از تاب آوری و تحمل بالایی برخوردار شود و همدلی و همراهی 
مردم زیاد شود، تأکید کرد: این سرمایه بزرگ کشور است که در حادثه سیل و زلزله همه 
مردم ایران نسبت به هم دلسوز هستند و از استانی همانند سیستان و بلوچستان که با 
شرایط فقر درگیر است کامیون اجناس مورد نیاز زلزله زدگان کرمانشاه را فراهم نمودند 
و به غرب کشور منتقل کردند و این فرهنگ سرمایه بزرگی در اختیار کشور است و این 
روحیه ما را در انجام وظایف کمک می نماید. وی ادامه داد: بازسازی آمبولانس ها نمونه 
کار ملی در مقطعی است که به آن به شدت نیازمند بودیم و در دوران تحریم اقتصادی 
و تنگناهای ریالی و ارزی می توان با تکیه بر سرمایه انسانی کشور از امکانات موجود 
حداکثر بهره برداری را کرد. معاون اول رئیس جمهور همچنین به شیوع پیک چهارم 
کرونا اشاره کرد و افزود: در حال حاضر بار اصلی بر دوش بیمارستان ها و کادر درمان 
است که می توان با توجه به نیروی انسانی زبده و پرستاران دلسوز در کنترل این بیماری 

در کشور گام های موثر و بهتری برداریم.

»آرمان ملی« از روند مذاکرات وین گزارش می کند:

از اقتصاد تا سلامت زیر تیغ تحریم ها
  ملیخائیل اولیانوف: ایده گسترش برجام غیرسازنده و غیر واقع بینانه بود

    سیدعباس عراقچی: بازگشت به تعهدات برجامی، بعد از لغو تحریم ها
آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: اگرچه کشور از سال ها پیش آسیب های ناشی از 
تحریم را در حوزه اقتصاد تحمل کرده بود، امروز با وجود شیوع بیماری کرونا، سلامت مردم 
نیز تحت تاثیر تحریم بیش از پیش در خطر قرار گرفته است. در حال حاضر نشست کمیسیون 
مشترک برجام با حضور ایران، کشورهای 1+۴ و حضور غیر مستقیم آمریکا در جریان است و 
کشورها به دنبال مسیری برای رفع تحریم های ایران بازگشت آمریکا به برجام، پس از راستی 
آزمایی ایران هستند. موانع بسیاری در این مسیر وجود دارد اما امروز نمایندگان روسیه و آمریکا 
به مذاکره برای رفع مشکلات پیش روی انجام تعهدات طرفین می پردازند. نماینده ایران در وین 

روز گذشته درباره رفع موانع موجود ابراز امیدواری کرد.
 تحریم علیه بهداشت

اخیرا دور سوم مذاکرات ایران و 1+۴ در وین در حالی آغاز شده است که با وجود مشکلات 
کرونا، تحریم ها فشار بیشتری را در حوزه سلامت و بهداشت به مردم تحمیل کرده است. در 
همین زمینه روز گذشته مجید تخت روانچی نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد در 
سخنرانی گفت: »همه کشورهای جهان از جمله جمهوری اسلامی ایران با خطرناک ترین 
همه گیری عصر جدید دست به گریبانند، اقدامات یکجانبه قهریه، مانع جدی برای مقابله با این 
بیماری ایجاد کرده است. اقدامات یکجانبه از جمله تحریم های غیرقانونی، به طور ویژه، عموم 
مردم و حق حیات و سلامتی آنها را هدف قرار داده است. این اقدامات نامشروع، کاملا در تقابل 
با برابری دیجیتال بوده است و شکاف دیجیتال میان کشورهای تحت تحریم با سایر کشورها 
را افزایش می دهد.« با تمامی این احوال عده ای در داخل کشور هنوز مخالف تلاش برای رفع 

تحریم های ایران هستند. 
 غیرسازنده و غیرواقع بینانه

با این حال در ابتدای استقرار دولت بایدن، بنا بود سیاست فشار حداکثری ترامپ ادامه پیدا 
کند و سیاست های موشکی و منطقه ای ایران نیز به موضوع مذاکرات اضافه شود اما این امر با 
مخالفت جدی ایران همراه بود. ایران مذاکره در نشست وین را تنها با هدف رفع تحریم های ایران 
مطابق برجام آغاز کرد و تاکنون علاقه ای به اضافه کردن سایر مسائل مورد نظر بعضی کشورها از 
جمله ایالات متحده نشان نداده است. روز گذشته به نقل از خبرگزاری تاس، میخائیل اولیانوف 
نماینده دائم روسیه نزد سازمان های بین المللی در وین، در گفت وگو با نشریه اشپیگل تاکید 
کرد: »ایده گسترش برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( به گونه ای که برنامه موشکی بالستیک 
ایران را نیز شامل شود، کاملا غیرسازنده و غیر واقع بینانه بود. پس از دور دوم گفت وگو ]درباره 
برجام در وین[ تصور می کنم که کاملا برای همه شرکت کنندگان روشن بود که هدف فقط 

بازگرداندن توافق هسته ای اولیه است. بدون هیچ گونه مکمل یا بحث دیگری.« این اظهارنظر 
نشان دهنده این است که تصمیم ایران از سوی کشورهای حاضر در مذاکرات پذیرفته شده است.

  رایزنی های روسیه و آمریکا
اخبار مثبتی نیز از وین به گوش می رسد. شبکه الجزیره به نقل از هیأت روسیه در 
سازمان های بین المللی در وین گزارش داد نمایندگان روسیه و آمریکا امروز در وین دیدار 
می کنند تا درباره توافق هسته ای گفت وگو کنند. در هفته های اخیر، مذاکرات کمیسیون 
مشترک برجام در راستای احیای توافق هسته ای از طریق لغو کامل تحریم های ایران و 
بازگشت دوجانبه تهران-واشنگتن به پایبندی کامل به توافق هسته ای در وین جریان داشته 
است. مشارکت کنندگان در این مذاکرات، کیفیت روند آن را به طور کلی سازنده و جامع تلقی 
کرده اند اما معتقدند با وجود پیشرفت هایی که حاصل شده، هنوز فعالیت مشترک بیشتری از 
سوی اعضای کمیسیون مشترک و آمریکا برای تحقق احیای توافق لازم است. آمریکا تاکنون به 
صورت غیرمستقیم در این نشست شرکت داشته و گفت وگوی مستقیمی میان ایران و آمریکا 

شکل نگرفته است.
  لغو تحریم های کاتسا

به نقل از پرس تی وی، روز گذشته سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزارت امور خارجه 
و نماینده ایران در وین در پایان دور جدید گفت وگوهای کمیسیون مشترک برجام درباره 
تحریم های موسوم به »کاتسا« تایید کرد که ایران بر لغو همه تحریم ها از جمله کاتسا تاکید 
دارد. عراقچی درباره ترتیبات اقدامات آمریکا و ایران تاکید کرد: »مواضع ما هیچ تغییری 
نکرده است. آمریکا ابتدا باید همه تحریم ها را لغو کند و ایران تنها پس از راستی آزمایی 
لغو تحریم های آمریکا، به تعهدات برجامی خود بازمی گردد. این موضع ایران تغییر نخواهد 
کرد. اگر احساس کنیم سایر طرف ها جدیت لازم را ندارند، گفت وگوها را متوقف می کنیم.« 
عراقچی عصر روز سه شنبه بعد از پایان جلسه کمیسیون مشترک برجام در وین در پاسخ به این 
سوال که آیا کمیسیون وارد پروسه بررسی جزئیات سخت تر شده است، گفت: »تقریبا، البته 
ما هنوز چالش های سخت و بزرگتری را داریم که هنوز به راه حل هایی برای آنها نرسیده ایم. 
همه هیات ها در تلاش هستند که برای این چالش ها راه حل پیدا کنند. خدمت شما عرض 
می کنم که ممکن است برسیم، ممکن است نرسیم. چالش های بزرگی وجود دارد و در کنار 
آن جزئیات بسیار سخت که لازم است کلمه به کلمه و عبارت به عبارت بتوانیم در مورد آنها 
توافق کنیم. در مجموع در روندی که طی می کنیم در یک مسیر درستی قرار داریم ولی هم 

چالش های سخت و جزئیات سخت نیز داریم.«


